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Reforma vysokých škol by měla otevřít studium většímu
počtu lidí
PRAHA 6. října (ČTK) - Zpřístupnění vysokých škol většímu
počtu mladých lidí, zkvalitnění výuky, větší podpora výzkumu a
zvýšení investic do této oblasti jsou jedny z cílů koncepce
reformy vysokých škol. Materiál dnes vládě předložila ministryně
školství Petra Buzková. Kabinet diskusi o reformě přerušil a bude
v ní pokračovat zřejmě příští měsíc. Na zajištění reformních
kroků chce Buzková v příštích třech letech získat asi deset
miliard korun. Už letos měla na jejich zahájení zhruba dvě
miliardy navíc.
Reforma se týká i financování vysokých škol. Ty už letos
nedostávaly peníze jen podle počtu studentů. V přidělování dotací
se začíná brát v úvahu například to, kolik lidí studia dokončí v
porovnání s počtem přijatých. Zvýšen byl příspěvek na jednoho
studenta a příspěvek na stipendium pro doktorandy.
Vysoké školy by v následujících letech měly vyhovět většímu
počtu zájemců o studium. Budou totiž vznikat nové školy
neuniverzitního typu nabízející bakalářské programy, a to z
kvalitních vyšších odborných škol. První vznikla letos v Jihlavě.
V rámci reformy budou školy pokračovat ve strukturalizaci studia
na bakalářské a navazující magisterské a doktorandské programy.
Při tvorbě nové struktury studia by školy měly spolupracovat se
zaměstnavateli i bývalými studenty, aby omezili nedostatky.
Ministerstvo chce také zatraktivnit a podporovat doktorandské
studium, aby bylo možné zajistit rozvoj výzkumu na akademických
pracovištích. Na vysokých školách by se také měla rozšířit
výzkumná činnost, do níž budou zapojeni studenti. Školy by se
přitom měly soustředit na obory, v nichž jsou schopny dosáhnout
vynikajících výsledků. V následujících letech by se měl také
zvýšit počet studentů i akademiků, kteří vyjedou do zahraničí.
Vysoké školy by se měly rovněž více podílet na celoživotním
vzdělávání obyvatel. Reforma počítá i se změnou poskytování
dotací na ubytování z nepřímé dotace na stipendium.
Kvůli reformě požaduje ministryně navýšení rozpočtu vysokých
škol. Pro příští rok chce 4,4 miliardy navíc a na další dva roky
zhruba 2,5 miliardy. Investice do vysokého školství jsou i přes
postupné zvyšování rozpočtu ve srovnání se státy v EU stále
nízké. Průměr v zemích EU je 1,3 procenta hrubého domácího
produktu (HDP), v ČR se to této oblasti investovalo zhruba 0,9
procenta HDP.
Současný návrh rozpočtu na příští rok nenaplňuje podle
materiálu ministerstva potřeby reformy. Její podstatné kroky bude
muset kvůli tomu přesunout na rok 2006.
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